
STANJE IN PROBLEMI VZGOJE IN IZOBRAŽEVANJA

Več pozornosti kakovosti
vzgojnega procesa

Ena od osrednjih točk 27. skupnega zasedanja skupšdne občine
Ljubljana-ŠKka, ki bo 30. marea. je stanje in problemi vzgoje jn izobraže-
vanja v naS občini.

V analizi so zajeti vsi vzgojni eiementi predšolskega osnovnošobkega in
srednješolskega izobraževanja.

Stalno upadanje naravnega pora-
sta prebivalstva (demografska giba-
nja v občini Lj. Šiška v obdobju
1975—1987 kažejo, da se je število
živorojenih otrok več kot prepolovi-
lo) je še kako vplivalo na število
otrok v W O pa tudi na število
učencev v osnovnih šolah. Zato ni
nikakršne potrebe po krčenju od-
delkov in trpanju otrok. Vse VVO
bi morale vse proste igralnice name-
niti telesno-kulturni dejavnosti, kaj-
ti glede na razpoložljive prostore je
nedopustno, da otroci v enem pro-
storu spijo, se hranijo in igrajo.

Pogoji dela v VVO bi se lahko
izboljšali tudi z nastavitvijo strokov-
nih delavcev (pedagog, psiholog,
specialni pedagog), res je, da VVO
nimajo zagotovljenih finančnih
sredstev za realizacijo zakonsko
opredeljenih možnosti. Zato Komi-
te za družbene dejavnosti v Šiški
meni, da je potrebno ta in druga
vprašanja enotno razrešiti na nivoju
Ljubljane.

Poseben problem za VVO pred-
stavlja izpad sredstev v zvezi z nado-
meščanjem kadra v primeru bolni-
ških izostankov. V letu 1988 so ime-
le VVO skupno 138.963 ur izostan-
kov iz dela. Od tega 72.522 zaradi
porodniških dopustov, 22.685 zara-
di nege otroka (sredstva zagotavlja
zdravstvena skupnost) ter 43.756 ur
izostankov zaradi bolezni delavcev,
za kar pa VVO s strani financerja
niso prejele nadomestila. Ta izpad
seveda negativno vpliva na poslova-
nje in hromi kontinuirano dela.

Glede vzdrževanja ' vzgojno-
varstvenih in osnovnošolskih objek-
(ov ugotavljajo, da se bo le-ta še na-
dalje zaostrovala, v kolikor v na-
slednjem obdobju ne bo možno za-
gotavljati potrebnih sredstev v ta
namen iz naslova amortizacije in
nepovratnih sredstev. Ker pri tem
posebej izstopa problem varovanja
teh objektov v nočnih urah — zlasti
v strnjenih naseljih, predlagajo Ko-
miteju za družbene dejavnosti, da
prevzatneta to nalogo Mestna skup-
nost otroškega varstva in Mestna
izobraževalna skupnost, ki bi mora-
la s podjetjem Varnost dogovoriti
način varovanja navedenih zgradb.

Vse osnovne šole ugotavljajo
enako kot VVO, da v okviru svo-
bodne menjave dela s strani finan-
cerja ne pridobivajo potrebnih sred-
stev za pokrivanje dejanskih materi-
alnih stroškov, za nadomeščanje pe-
dagoških delavcev v času bolniških
izostankov, za pokrivanje dejanskih
stroškov izvajanja kulturnih in na-
ravoslovnih dni (obvezni del progra-

ma) ter za izvajanje dodatnega in
obveznega izobraževanja pedago
ških delavcev. Posebej izpostavljajo
problem nepravočasnega zagotav-
ljanja finančnih sredstev za investi-
djsko vzdrževanje, ki jih s strani fi-
nancerja pogostokrat pridobivajo
nepravočasno.

Po stanju februar 1989 še ni ra-
zrešeno vprašanje ali bo možno iz
priliva sredstev po sedanji stopnji
zagotoviti šolam oblikovanje amor-
tizacije nepremičnin, ki bi jo potre-
bovale za posodabljanje učnih pro-
storov zlasti v starejših šolskih
zgradbah.

Glede nadaljnjega dopolnjevanja
osnovnošolske mreže v občini je
nujno pospešiti priprave za izgrad-
njo nove osnovne šole v KS Podu-
tik, v kateri bo v naslednjih letih pre-
dano namenu preko 2000 stano-
vanj. Ker ima ta krajevna skupnost
že okoli 300 šoloobveznih otrok, z
izgradnjo stanovanj pa se bo število
učencev povečalo na okoli 1000, je
izgradnja nove šole na tem območju
vsestransko utemeljena in neodlož-
ljiva. Razmišljati pa velja tudi o vrt-
cu, knjižnici in še čem.

Glede na to, da se osnovne šole
soočajo s številnimi finančnimi pro-
blemi kar onemogoča vzgojnim ka-
drom večje angažiranje na področju
vzgoje, predlaga komite za družbe-
ne dejavnosti v Šiški, da se na mestu
Ljubljana ustanovi skupnost osnov-
nih šol. Taka skupnost se je že uve-
ljavila v občini Domžale. Gre na-
mreč zato, da bi preko te skupnosti
v Ljubljani izhajali iz enotne politi-
ke nagrajevanja prosvetnih delav-
cev, vodenja evidence nad stanjem
osnovnošolskih objektov ter enotno
politiko izobraževanja pedagoških
delavcev in zagotavljanje pogojev
za izenačevanje standarda OŠ v
Ljubljani. Ustanovitev skupnosti je
utemeljena tudi z vidika enotnega
(OŠ se financira po enotni stopnji)
financiranja in združevanja občin-
skih SIS v mestu SIS (v nekaterih
občinah se ogrevajo za samostojne
skupnosti). Analiza tudi opozarja
na nujnost večjega sodelovanja
strokovnih služb z izvajalci progra-
mov in na tesnejše povezovanje s
starši, ko gre za razreševanje tekoče
problematike.

Kakorkoli že, vse tri kategorije
imajo zagotovljene materialne p o
goje (prostor, učno tehnologijo in
kadre), pri čemer pa bo potrebno v
prihodnjem obdobju največ pozor-
nosti nameniti kakovosti učno
vzgojnega procesa.


